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Drugie czytanie – z listu do Rzymian  1,1-7 

Paweł, sługa Chrystusa Jezusa, z powołania apostoł, przeznaczony do głoszenia 

Ewangelii Bożej, którą Bóg przedtem zapowiedział przez swoich proroków w 

Pismach świętych. [Jest to Ewangelia] o Jego Synu - pochodzącym według ciała z 

rodu Dawida, a ustanowionym według Ducha Świętości przez powstanie z martwych 

pełnym mocy Synem Bożym - o Jezusie Chrystusie, Panu naszym. Przez Niego 

otrzymaliśmy łaskę i urząd apostolski, aby ku chwale Jego imienia pozyskiwać 

wszystkich pogan dla posłuszeństwa wierze. Wśród nich jesteście i wy powołani 

przez Jezusa Chrystusa. Do wszystkich przez Boga umiłowanych, powołanych 

świętych, którzy mieszkają w Rzymie: Łaska wam i pokój od Boga, Ojca naszego, i 

Pana Jezusa Chrystusa! 

 

- Czytamy dzis poczatek listu Swietego Pawla do rzymskich chrzescijan. W 

zaledwie kilku zdaniach, podaje on esensje wiary chrzescijanskiej.  

 

« Paweł, sługa Chrystusa Jezusa, z powołania apostoł, przeznaczony do 

głoszenia Ewangelii Bożej, którą Bóg przedtem zapowiedział przez swoich 

proroków w Pismach świętych. » 



- Pawel zaczyna od przedstawienia sie bowiem nigdy nie odwiedzil tej wspolnoty. 

Pisze, ze jest sluga Jezusa i powolanym przez Niego Apostolem. Tlumaczy w ten 

sposob, ze nie dziala z wlasnej inicjatywy ale wypelnia powierzona mu misje.  

 

« sługa Chrystusa Jezusa » 
 

- Jezus jest Imieniem a Chrystus to tytul oznaczajacy Mesjasza. 

- Chrystus jest greckim tlumaczeniem hebrajskiego slowa « Mesjasz ». 

- W czasach Pawla, wypowiedzenie slow : « Jezus Chrystus » bylo wyznaniem 

wiary, bylo bowiem wyznaniem, ze Jezus z Nazaretu jest Mesjaszem.  

 

« do głoszenia Ewangelii Bożej, którą Bóg przedtem zapowiedział przez swoich 

proroków w Pismach świętych. » 

- Pawel tlumaczy, ze aby dobrze zrozumiec Ewangelie Boza, trzeba dobrze znac 

Stary Testament, poniewaz Jej korzenie sa w tamtych tekstach, napisanych na 

przestrzeni wiekow. Ksiegi Strarego i Nowego Testamentu sa nierozlaczne! 

Ewangelia, podobnie jak prorocy Starego Testamentu ukazuje, ze plany Boze sa 

dobre, dodaje tez, ze wypelnily sie one w Jezusie Chrystusie.  

 

« Jest to Ewangelia o Jego Synu - pochodzącym według ciała z rodu Dawida, a 

ustanowionym według Ducha Świętości przez powstanie z martwych pełnym 

mocy Synem Bożym - o Jezusie Chrystusie, Panu naszym. » 

- Bog ma dobry plan dla ludzi od poczatku swiata, a Jezus Chrystus jest w 

centrum tego planu.  

 

« pochodzącym według ciała z rodu Dawida » 

-  Jezus nalezy do narodu wybranego, jest potomkiem rodu Dawida. 

 

« ustanowionym według Ducha Świętości przez powstanie z martwych pełnym 

mocy Synem Bożym - o Jezusie Chrystusie, Panu naszym. Przez Niego 

otrzymaliśmy łaskę i urząd apostolski, aby ku chwale Jego imienia pozyskiwać 

wszystkich pogan dla posłuszeństwa wierze. » 

- W tradycji zydowskiej, tytulu Syna Bozego uzywano w ceremoni koronacji 

nowego krola.  

- Jezus Chrystus w dniu swego Zmartwychwstania zostal krolem nowej 

ludzkosci… 

 

• « jeśli Chrystus nie zmartwychwstał, daremne jest nasze 

nauczanie, próżna jest także wasza wiara. » (1 Kor 15,14) 

• «  Dlatego też Bóg Go nad wszystko wywyższył i darował Mu 

imię ponad wszelkie imię, aby na imię Jezusa zgięło się każde 



kolano istot niebieskich i ziemskich i podziemnych. I aby 

wszelki język wyznał, że Jezus Chrystus jest PANEM - ku 

chwale Boga Ojca. » (Flp 2, 9-14) 

 

 « o Jezusie Chrystusie, Panu naszym » 

- Dotad slowo PAN uzywane bylo wylacznie w stosunku do Boga.  

 

 «aby ku chwale Jego imienia pozyskiwać wszystkich pogan dla 

posłuszeństwa wierze » 

-  Dla Pawla, bardzo dobrze znajacego wszystkie teksty Starego Testamentu, 

slowo « posluszenstwo » ma inne zabarwienie niz dzis dla nas: dla Pawla znaczy 

ufne nasluchiwanie czlowieka, ktory czuje sie bezpiecznie w obecnosci Tego, 

Ktory udziela mu rad – chodzi tu o postawe synowska wobec Boga.   

 

« Łaska wam i pokój od Boga, Ojca naszego, i Pana Jezusa Chrystusa! » 

- Bog udziela nam laski i pokoju ale pozostawia nas wolnymi czy skorzystamy z 

nich czy nie… 

 

• « Niech cię Pan błogosławi i strzeże. Niech Pan rozpromieni 

oblicze swe nad tobą, niech cię obdarzy swą łaską. Niech 

zwróci ku tobie oblicze swoje i niech cię obdarzy pokojem. Tak 

będą wzywać imienia mojego nad Izraelitami, a Ja im będę 

błogosławił».(Lb 6,24-27)   

 

 

 

 

Ewangelia  wedlug  Mateusza  1, 18-24 

Z narodzeniem Jezusa Chrystusa było tak. Po zaślubinach Matki Jego, Maryi, z 

Józefem, wpierw nim zamieszkali razem, znalazła się brzemienną za sprawą Ducha 

Świętego. Mąż Jej, Józef, który był człowiekiem sprawiedliwym i nie chciał narazić Jej 

na zniesławienie, zamierzał oddalić Ją potajemnie. Gdy powziął tę myśl, oto anioł 

Pański ukazał mu się we śnie i rzekł: «Józefie, synu Dawida, nie bój się wziąć do 

siebie Maryi, twej Małżonki; albowiem z Ducha Świętego jest to, co się w Niej 

poczęło. Porodzi Syna, któremu nadasz imię Jezus, On bowiem zbawi swój lud od 

jego grzechów». A stało się to wszystko, aby się wypełniło słowo Pańskie 

powiedziane przez Proroka: Oto Dziewica pocznie i porodzi Syna, któremu nadadzą 



imię Emmanuel, to znaczy: "Bóg z nami". Zbudziwszy się ze snu, Józef uczynił tak, 

jak mu polecił anioł Pański: wziął swoją Małżonkę do siebie.  

 

“Z narodzeniem Jezusa Chrystusa było tak” 

- Kilka zdan wczesniej, na poczatku swej Ewangeli, Mateusz udowadnia, ze Jezus 

pochodzi z rodu krola Dawida. Te genealogie konczy slowami: “Jakub byl ojcem 

Józefa, męża Maryi, z której narodził się Jezus, zwany Chrystusem.”  

- Te slowa wskazuja na przerwe w genealogi Jezusa: 

normalnie powinno byc napisane “Jozef byl ojcem Jezusa…” 

Potrzeba bylo zgody i wielkiego zaufania Jozefa, ktory przyjal 

do siebie brzemienna Maryje i pozniej adoptowal malego 

Jezusa…  

• “Po zaślubinach Matki Jego, Maryi, z Józefem, wpierw nim 

zamieszkali razem, znalazła się brzemienną za sprawą Ducha 

Świętego. Mąż Jej, Józef, który był człowiekiem sprawiedliwym 

i nie chciał narazić Jej na zniesławienie, zamierzał oddalić Ją 

potajemnie.” 

 

« anioł Pański ukazał mu się we śnie i rzekł: «Józefie, synu Dawida, nie bój się 

wziąć do siebie Maryi, twej Małżonki; albowiem z Ducha Świętego jest to, co się 

w Niej poczęło. Porodzi Syna, któremu nadasz imię Jezus » 

- Jezus mieszkal w domu Jozefa i to wlasnie Jozef nadal Mu imie.  

 

“Jezus, On bowiem zbawi swój lud od jego grzechów». 

- Narod wybrany oczekiwal Mesjasza, ktory wybawi ich spod okupacji rzymskiej. 

Mysleli, ze bedzie on krolem i dobrym “liderem” politycznym, ktory przywroci 

Krolestwo Izraela, ktory wprowadzi pokoj i sprawiedliwosc.  

 

“znalazła się brzemienną za sprawą Ducha Świętego” 

- Jest o tym mowa dwa razy w Nowym Testamencie: w czytanym dzis fragmencie 

Ewangeli Mateusza i w Ewangeli Lukasza.  

 

 

“Oto Dziewica pocznie i porodzi Syna, któremu nadadzą imię Emmanuel, to 

znaczy: "Bóg z nami". 

 

- Slowa te nawiazuja do slow proroka Izajasza: “Dlatego Pan sam da wam znak: 

Oto Panna pocznie i porodzi Syna, i nazwie Go imieniem Emmanuel.” (Iz 7, 14) 



 

 

▪ Polska Misja Katolicka w Strasburgu, 

❖ ks. Ryszard Górski 

▪ Parafia Notre Dame de Lourdes 

❖ 9, rue du Hohwald 67000 Strasbourg 

❖ tel: 03.88.32.31.60 

 

https://polska-misja-katolicka-strasbourg.pl/duszpasterze.php

